
P I S M O  S P O Ł E C Z N O – Z A W O D O W E  Ś R O D O W I S K A  G Ó R N I C Z E G O

N R  6/ 2 0 2 3  •  1 6 – 3 1  M A R C A  2023 C E N A  3,10 Z Ł  W  T Y M  8 %  V A T

I S S N  2 0 8 2 - 3 7 9 7 WWW.NOWYGORNIK.PL

w Numerze

D W U T Y G O D N I K

KRAKÓW. XXXII Szkoła Eksploatacji Podziemnej

Energetyka 
i transformacja

Najważniejszymi tematami wystąpień menedżerów górniczych w czasie obrad XXXII edycji  
Szkoły Eksploatacji Podziemnej były: energetyka węglowa i transformacja górnictwa,  

wpływ planowanych zapisów dyrektywy metanowej na polskie górnictwo i znaczenie górnictwa, 
w tym górnictwa węgla koksowego, dla gospodarki. Tegoroczne obrady SEP trwały od 27 lutego  
do 1 marca. Wiele uwagi poświęcono procesom cyfryzacji. W raporcie firmy KPMG z 2022 roku 

99 proc. ankietowanych przyznało, że odnotowało pozytywny wpływ transformacji cyfrowej 
na rentowność i wydajność w ciągu ostatnich dwóch lat. Według Boston Consulting Group przemysł 

wydobywczy jest około 30–40 proc. mniej dojrzały cyfrowo niż inne branże, takie jak przemysł 
samochodowy czy chemiczny. To oznacza, że jest wiele do zrobienia. Cyfrowa rewolucja przyczynia 
się do poprawy wydajności procesów. Powstałe w KGHM Polska Miedź i JSW centra analizy danych 
to pierwszy krok na drodze do szerszej cyfryzacji procesów produkcyjnych. Tradycyjnie drugiego 

dnia obrad w krakowskim Teatrze imienia Juliusza Słowackiego odbyła się uroczysta sesja 
oraz gala konkursowa.
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Rozmowa na czasie

Zielona transformacja zaczyna 
się tysiąc metrów pod ziemią
W Teatrze imienia Juliusza Słowac-
kiego w Krakowie podsumowano 
XXXII Szkołę Eksploatacji Podziem-
nej. W uroczystości wziął udział To-
masz Cudny, prezes zarządu JSW, 
który mówił o 30 latach Jastrzębskiej 
Spółki Węglowej i znaczeniu węgla 
koksowego.

STRONA 3

Nowe życie  
kopalni Kazimierz-Juliusz
Wart 18 mln euro projekt samorządu 
Sosnowca Kazimierz OdNowa, zakła-
dający gruntowną rekultywację oraz 
zagospodarowanie terenu i budyn-
ków po dawnej kopalni Kazimierz-Ju-
liusz, znalazł się na liście projektów 
kluczowych województwa śląskiego. 
Oznacza to, że miasto może otrzymać 
15 mln euro na jego realizację w pro-
cedurze pozakonkursowej.
 STRONA 5

Będziemy walczyć  
o racjonalne zmiany
Tomasz Rogala, prezes PGG SA: – Dy-
rektywa metanowa niweczy umowę 
społeczną. 

STRONA 7

Czysta woda
Dostęp do czystej wody jest podsta-
wowym prawem człowieka, niezbęd-
nym dla dobrego zdrowia, rozwoju 
gospodarczego i walki ze zmianami 
klimatu. Pomimo jej znaczenia do-
stęp do niej jest nadal rosnącym pro-
blemem w wielu częściach świata. 

STRONA 8

Całkiem nowy napęd hybrydowy 
w odświeżonej Corolli

Oczywiście facelifting oznacza od-
świeżenie stylistyki nadwozia i wnę-
trza. Przede wszystkim auto zyska-
ło nowe światła, atrapę chłodnicy 
i wzory kół, a we wnętrzu tapicerki 
i kompozycje kolorystyczne. 

STRONA 9

Wicepremier Jacek Sasin: – Propozycja Komisji 
Europejskiej tworzy  
tylko dwa rozwiązania:  
zamknięcie kopalń  
metanowych  
albo płacenie kar.
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Bruksela wpadła w ciąg

Było wiele poważnych konferencji, na których mówio-
no o sprawiedliwej transformacji. To takie hasło wy-

trych, które ma ostudzić obawy związane z przejściem 
na gospodarkę bez węgla, energetyki węglowej i – jak 
się okazuje – bez samochodów napędzanych silnikami 
spalinowymi. Wszystko jest robione pod sztandarem 
ochrony klimatu. Jednak skutki społeczne, takie jak 
likwidacja miejsc pracy w wielu zakładach, od któ-
rych zależy los gospodarki Śląska, będą olbrzymie. 
Stąd właśnie propagandowe hasło o sprawiedliwej 
transformacji. Mają być pieniądze na zmianę mode-
lu gospodarczego Śląska. Jednak zamiast pieniędzy 
na horyzoncie pojawia się kolejny pomysł, który może 
przyspieszyć upadek. 

Ponieważ Bruksela wpadła w ciąg coraz ambitniej-
szych planów i obostrzeń, chce dołożyć jeszcze dy-

rektywę metanową, która spowoduje znacznie szybsze 
zamykanie polskich kopalń, niż przewiduje to umowa 
społeczna. Przypomnę – wydobycie węgla energetycz-
nego miałoby zakończyć się w 2049 roku, a jeżeli dy-
rektywa metanowa wejdzie w życie, to zakończy się 
kilkanaście lat wcześniej, ponieważ kary za emisję będą 
gigantyczne. Czy to nieodwołalny wyrok? Niekoniecz-
nie. Powinniśmy brać przykład z Niemców, którzy zgo-
dzili się na zakaz sprzedaży samochodów spalinowych 
w Unii Europejskiej od 2035 roku. Został przegłosowany 
w połowie lutego tego roku przez Parlament Europejski. 
Z wcześniejszego poparcia nagle wycofały się Niemcy.

Ambasadorowie krajów unijnych powrócą do pro-
cedowania tematu we „właściwym czasie” – głosi 

oficjalny komunikat. W sytuacji podbramkowej Pol-
ska może zachować się podobnie. Jak to uzasadnili? 
Chcą inwestować w technologię ogniw wodorowych 
oraz tzw. e-paliw. My przecież już wykorzystujemy 
metan z kopalń do celów energetycznych i będziemy 
rozwijać technologię zwiększania skuteczności jego 
wychwytywania. 

 •

Co się stanie z licznymi?

Unia Europejska odkryła wygodny sposób na wiele 
problemów. Zamiast je rozwiązywać, pozbywa się 

ich za pomocą nowych dyrektyw i innych rozwiązań 
paraprawnych. Podkreślam słowo „paraprawnych”, 
bo są to rozwiązania, które kłócą się z zapisami trak-
tatowymi. Idealnym dowodem są praktycznie wszyst-
kie zapisy dotyczące węgla. Zgodnie z traktatami kra-
je mają prawo do ustalania miksu energetycznego. 
Co z tego, skoro wszystkie unormowania wykluczające 
węgiel z gospodarki są przyjmowane jako rozwiązania 
na przykład z dziedziny szeroko rozumianej ekologii. 
Urzędnicy unijni zamiast angażować się we wspiera-
nie innowacyjnych technologii węglowych, wybrali 
najłatwiejszą drogę – tak przygotować normy emisji 
szkodliwych substancji albo tak zorganizować mecha-
nizm opłat za ich emisję, aby doprowadzić do likwidacji 
górnictwa. 

N iestety na górnictwie się nie skończy. Ma być zero-
emisyjna komunikacja. Samochody elektryczne mają 

zastąpić samochody z silnikami spalinowymi. W kolejce 
na pakiet zakazów czeka rolnictwo. Wszystko wskazuje 
na to, że mogą zostać wprowadzone kary za emisję me-
tanu i tlenków azotu. To uderzy w hodowców zwierząt 
i wpłynie także na zużycie nawozów azotowych. Co da-
dzą te rozwiązania? Zmniejszy się pogłowie zwierząt 
w hodowlach, zmniejszą się plony, a w związku z tym 
zdrożeje żywność. Jak bardzo? Tak bardzo, że dla więk-
szości społeczeństw będzie niedostępna w ilościach 
niezbędnych do normalnego funkcjonowania. Jeżeli 
nie zmieni się polityka UE, życie stanie się koszmarnie 
drogie. Będzie luksusem, na który będzie stać tylko nie-
licznych. Skoro tak, to co stanie się z tymi licznymi? Czy 
w takim razie jest sposób na zmianę tej polityki? Tak, 
ale wymaga społecznego poparcia dla polityki rządu 
na szczeblu unijnym. Marek Wesoły, nowy wicemini-
ster odpowiedzialny za górnictwo, powiedział ważne 
zdanie: „Chcemy być w Unii Europejskiej i chcemy 
ją zmieniać”. 

 •

F E L I E T O N

Kto i czemu korzysta
W 2022 roku zamówienia składane u czterech głów-
nych zachodnich producentów turbin z grup Vestas, Sie-
mens Gamesa, Nordex i GE zmniejszyły się rok do roku 
o 44 proc., podczas gdy ceny ich turbin poszły w górę 
o średnio 20 proc. W tym samym czasie chińscy produ-
cenci turbin prawie potroili liczbę zamówień zagranicz-
nych. Szukając wniosków, zasugerowano, że zachodni 
producenci potrzebują większych dopłat.

To zresztą już się dzieje w ramach luzowania ogra-
niczeń we wspieraniu gospodarek państwowych jako 
sposobu walki z kryzysem energetycznym. Przy czym 
Niemcy i Francja wykładają środki w celu przyspie-
szenia przejścia do systemów energii niskoemisyjnej 
przed resztą państw, zwłaszcza z Europy Środkowej 
i Południowej. A ponieważ wymogi bezemisyjności od-
woływane nie będą, wzmacnia to podział UE na liderów 
i satelitów, kupujących technologie oraz pełniących rolę 
podwykonawców.

Podobny system wspomagania działa także we-
wnątrz gospodarek państw. 

Instytut Sobieskiego przedstawił w marcowym 
raporcie zasady krajowego systemu prosumenctwa. 
Wszyscy zrzucają się na to, by ci, którzy mają warunki 
do wytwarzania prądu na swoje potrzeby, mogli go 
pozyskiwać taniej. Inwestycje w fotowoltaikę winny 
się przecież zwrócić. Jednak zmiana systemu ener-
getycznego i przebudowa sieci z myślą o nowych po-
trzebach też kosztują. Już obecnie płacą za to wszyscy, 
w tym większość, która z tańszego prądu korzystać 
nie będzie. 

Większa część ludzi biedniejszych zrzuca się 
na prawie darmowy prąd dla bogatszych, których stać 
na sfinansowanie przynajmniej części indywidualnego 
wytwarzania energii, podsumowała autorka rapor-
tu. Na wszelki wypadek podkreśliła, że nie chodzi jej 
o samą zasadę bezemisyjności, lecz o to, kto korzysta 
z wdrażania jej w praktyce.

 ZBIGNIEW KORWIN

G R Z E G O R Z  M A T U S I A K
poseł RP

Kij w mrowisko

T A D E U S Z  M O T O W I D Ł O
przewodniczący ZZG JSW SA Zofiówka

Pięścią w stół

59 PRACOWNIKÓW RUCHU KNURÓW zostało 7 marca bez-
piecznie wycofanych, gdy czujniki w rejonie ściany 34, 
między poziomami 850 i 1050 m, wykryły podwyższone 
stężenie tlenku węgla, mogące wskazywać na wzrost 
zagrożenia pożarowego. Podjęto akcję przeciwpożaro-
wą i zdecydowano o otamowaniu zagrożonego rejonu.

POLSKA GRUPA GÓRNICZA podniosła z 3 do 5 ton limit za-
kupów węgla w sklepie internetowym. Po zakończeniu 
programu sprzedaży węgla samorządom w e-sklepie 
ponownie pojawi się węgiel luzem, więcej będzie też 
paczkowanego ekogroszku – zapowiada spółka.

TAURON I RAFAKO, które zapowiadały zawarcie do  
8 marca ostatecznej umowy w sporze dotyczącym 
bloku energetycznego o mocy 910 MW w Jaworznie, 
przedłużyły trwające mediacje i negocjacje o dwa ty-
godnie, do 22 marca. W tym okresie powstrzymają się 
od dochodzenia wzajemnych roszczeń.

MAKSYMALNIE 1,268 MLD ZŁOTYCH wyda w latach  
2023–2033 budżet państwa na osłony socjalne dla pra-
cowników sektora elektroenergetycznego i branży gór-
nictwa węgla brunatnego – przewiduje projekt stosownej 
ustawy. Wprowadzenie urlopów energetycznych, górni-
czych oraz jednorazowe odprawy pieniężne dla odcho-
dzących z sektora elektroenergetycznego to elementy 

porozumienia dotyczącego utworzenia Narodowej Agen-
cji Bezpieczeństwa Energetycznego (NABE).

KATOWICKI ODDZIAŁ AGENCJI ROZWOJU PRZEMYSŁU, monitoru-
jący sytuację ekonomiczną polskiego górnictwa węgla 
kamiennego i brunatnego, w pierwszych dniach marca 
obchodził jubileusz 20-lecia. Agencja, która zgromadzi-
ła dotąd 300 GB danych dotyczących sektora węglowe-
go, jest skarbnicą wiedzy o procesach restrukturyzacji 
górnictwa. Opracowuje cykliczne raporty i prezentuje 
dane w portalu internetowym polskirynekwegla.pl.

W STYCZNIU BR. POLSKIE KOPALNIE WYPRODUKOWAŁY około  
4 mln ton węgla kamiennego wobec niespełna 4,4 mln 
ton w styczniu 2022 roku. Wielkość sprzedaży tego 
surowca sięgnęła 4,3 mln ton wobec przeszło 4,7 mln 
ton rok wcześniej. W końcu stycznia na zwałach było 
1,8 mln ton węgla – wynika z danych katowickiego 
oddziału ARP.

W STYCZNIU BR. KRAJOWY WĘGIEL dostarczany z kopalń 
do energetyki podrożał wobec grudnia ub.r. o 31 proc. 
(do 701,11 złotych za tonę), zaś węgiel dla ciepłownic-
twa potaniał o 8 proc. (do 1098,02 złotych za tonę) – 
wynika z indeksów cenowych ARP. Rok do roku węgiel 
dla energetyki był o ponad 140 proc. droższy, a węgiel 
dla ciepłownictwa – o ponad 200 proc.

SPÓŁKA JSW KOKS pozyskała 100 mln złotych pożyczki 
z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej na modernizację baterii koksowniczej 
w Koksowni Przyjaźń w Dąbrowie Górniczej. Ta klu-
czowa dla spółki wielomilionowa inwestycja ma się 
zakończyć w 2024 roku. Wraz z kolejną pożyczką łącz-
na wartość wsparcia tego projektu przez NFOŚiGW 
sięgnęła 300 mln złotych, a 70 mln złotych pochodzi 
z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej w Katowicach.

W POŁOWIE PRZYSZŁEGO ROKU POPŁYNIE PIERWSZY PRĄD z po-
wstającej w Gamowie koło Raciborza farmy wiatro-
wej Taurona o mocy 33 megawatów. To pierwsza taka 
inwestycja Grupy w województwie śląskim – podał 
Tauron, który eksploatuje obecnie 11 lądowych farm 
wiatrowych i buduje cztery kolejne.

W TYCHACH I ŚWIERKLAŃCU POWSTANĄ STACJE TANKOWANIA 
WODORU przeznaczone zarówno na potrzeby autobusów 
zasilanych tym paliwem, jak i indywidualnych użytkow-
ników. Ponad 10 mln złotych dotacji na to przedsięwzię-
cie przeznaczył Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej. Ze stacji będzie korzystać między 
innymi 20 autobusów wodorowych, kupowanych obec-
nie przez Górnośląsko-Zagłębiowską Metropolię. •

B Y Ł O ,  N I E  M I N Ę Ł O

Subiektywny przegląd wydarzeń
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W Teatrze imienia Juliusza Słowackiego 
w Krakowie podsumowano XXXII Szkołę 
Eksploatacji Podziemnej. W uroczystości 
wziął udział Tomasz Cudny, prezes zarzą-
du JSW, który mówił o 30 latach Jastrzęb-
skiej Spółki Węglowej i znaczeniu węgla 
koksowego.

W XXXII Szkole Eksploatacji Pod-
ziemnej uczestniczyli wybitni specjaliści 
z dziedziny górnictwa, branży wydo-
bywczej i energetycznej. – Nowe tech-
niki, technologie i sztuczna inteligencja 
mają coraz większy wpływ na rozwój 
gospodarczy oraz górnictwo. Rozwija 
się ich zastosowanie, co było widoczne 
w referatach zwłaszcza młodego pokole-
nia – powiedział dr inż. Jerzy Kicki, prze-
wodniczący Komitetu Organizacyjnego 
XXXII Szkoły Eksploatacji Podziemnej.

Podczas konferencji poruszono wiele 
tematów, ale głównym z nich były kwe-
stie związane z unijnymi regulacjami 
dotyczącymi emisji metanu, co obecnie 
stanowi duże wyzwanie dla przemysłu 
wydobywczego. – Polska od 20 lat notuje 
bezprecedensowy wzrost PKB i to musi 
mieć przełożenie na górnictwo oraz 
zmiany, do jakich dochodzi w energe-
tyce. To również pokłosie wielu działań 
w ochronie klimatu, co dotyczy szeroko 
dyskutowanego metanu. Staramy się ob-
serwować to, co się dzieje, i reagować 
poprzez odpowiednie sesje czy panele 
– podsumował dr inż. Jerzy Kicki w Te-
atrze imienia Juliusza Słowackiego.

W ramach tegorocznej konferencji 
przemówienie wygłosił Tomasz Cudny, 
prezes JSW, który mówił o Jastrzębskiej 
Spółce Węglowej obchodzącej w tym 

roku jubileusz 30-lecia. – Spotkania pod-
czas Szkoły Eksploatacji są ważne dla 
branży górniczej, bo możemy poznać 
tematy nas absorbujące i to jedyna taka 
konferencja w naszym kraju. Nasza spół-
ka jest młodsza od Szkoły Eksploatacji 
Podziemnej, ale zawsze aktywnie w niej 
uczestniczy – powiedział Tomasz Cudny.

Prezes Jastrzębskiej Spółki Węglowej 
zwrócił uwagę, że 30 lat JSW to ciągły 
rozwój, potrzebny, aby w tak trudnej 
branży przetrwać. Podkreślił również, 
że firma przechodziła różne etapy. 

Finalnie powstała potężna grupa ka-
pitałowa, największy producent węgla 
koksowego w Unii Europejskiej i zna-
czący producent koksu. Obecnie spółka 
ma ogromne znaczenie dla gospodarki 
krajowej oraz europejskiej, ale mierzy 
się też z wieloma problemami. – Osoby 
nieznające się na gospodarce nie rozróż-
niają węgla koksowego od energetycz-
nego. Bez węgla koksowego nie będzie 
stali. Bez węgla koksowego nie będzie 
cywilizacji, nie odbędzie się transfor-
macja energetyczna. Czy to się komuś 

podoba, czy nie, zielona transformacja 
zaczyna się tysiąc metrów pod ziemią, 
tam, skąd wydobywamy węgiel koksowy 
– powiedział Tomasz Cudny.

W tegorocznej konferencji wzięła 
udział rekordowa liczba uczestników, 
która przekroczyła 600 osób. Odbyło się 
181 wystąpień w 18 sesjach i trzech pane-
lach. Kulminacją uroczystości w krakow-
skim teatrze było wręczenie wyróżnień 
i dyplomów. Wyróżniona została również 
Jastrzębska Spółka Węglowa jako partner 
wydarzenia. MAT. PRAS JSW SA

XXXII Szkoła Eksploatacji Podziemnej

Zielona transformacja zaczyna się 
tysiąc metrów pod ziemią

W Y N E G O C J O W A N I E  K O R Z Y S T N E G O  K S Z T A Ł T U  D Y R E K T Y W Y  M E T A N O W E J  T O  P O L S K A  R A C J A  S T A N U

Parlamentarzyści o przyszłości górnictwa
7 marca sejmowa Komisja ds. Energii, Kli-
matu i Aktywów Państwowych wysłuchała 
informacji o sytuacji i przyszłości górnic-
twa węgla kamiennego w Polsce. Poza 
posłami w posiedzeniu brali udział mię-
dzy innymi górnicy i ratownicy górniczy 
oraz przedstawiciele spółek węglowych.

Pełnomocnik rządu do spraw trans-
formacji spółek energetycznych i gór-
nictwa węglowego oraz wiceminister 
aktywów państwowych, Marek Weso-
ły, powiedział, że wyniki ekonomiczne 
i przyszłość spółek węglowych zależą 
od polityki transformacji energetycznej 
UE. Proponowane obostrzenia w dyrek-
tywie metanowej mogą doprowadzić 
do szybszego zamykania kopalń, niż 
określono to w umowie społecznej.

Dyskutowane obecnie w Parlamen-
cie Europejskim regulacje wprowadza-
ją od 2027 roku normę 5 ton metanu 
na 1000 ton wydobytego węgla (innego 

niż koksowy), a w roku 2031 byłyby to  
3 tony gazu na 1000 ton węgla. Polskie 
kopalnie emitują więcej – średnio od  
8 do 14 ton metanu na 1000 ton wydoby-
tego węgla, zostałyby więc obłożone wy-
sokimi karami za przekroczenie norm. 
Restrykcyjne przepisy wymusiłyby 
wcześniejsze zamknięcie kopalń i spo-
wodowałyby gwałtowny wzrost importu 
węgla. Marek Wesoły zaznaczył, że od-
nawialne źródła energii są przyszłością 
energetyki, ale potrzeba czasu, by dojść 
do nich zgodnie z zasadami sprawiedli-
wej transformacji.

– Nie jest jeszcze wszystko straco-
ne, negocjacje w PE trwają – mówił 
wiceminister i przekonywał, że trzeba 
wynegocjować rozsądne warunki, któ-
re pozwolą funkcjonować i dadzą czas 
polskim kopalniom na dostosowanie się 
do ograniczania emisji metanu. – Trze-
ba przekonać swoich kolegów we wła-
snych partiach europejskich, by jednak 

nie robić tego Polsce, nie robić tego pol-
skiemu górnictwu, Śląskowi – apelował 
pełnomocnik.

Zdaniem posłów biorących udział 
w obradach sejmowej Komisji ds. 

Energii, Klimatu i Aktywów Państwo-
wych wynegocjowanie korzystnego 
kształtu unijnej dyrektywy metanowej 
jest kluczowe dla przyszłości kopalń 
i jest polską racją stanu. JN

Tomasz Cudny, prezes zarządu JSW SA: – Bez węgla koksowego nie będzie cywilizacji, nie odbędzie się transformacja energetyczna. Czy to się komuś podoba,  
czy nie, zielona transformacja zaczyna się tysiąc metrów pod ziemią, tam, skąd wydobywamy węgiel koksowy
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Pełnomocnik rządu do spraw transformacji spółek energetycznych i górnictwa węglowego oraz 
wiceminister aktywów państwowych, Marek Wesoły, powiedział, że wyniki ekonomiczne i przyszłość 
spółek węglowych zależą od polityki transformacji energetycznej UE

SC
RE

EN
 IT

V 
SE

JM



A K T U A L N O Ś C I1 6 – 3 1  M A R C A  2 0 2 34

Samorząd województwa śląskiego uru-
chomił Marszałkowski Program Poprawy 
Jakości Powietrza z budżetem sięgającym 
niemal 6 mln złotych. 

Pieniądze będą przeznaczone przede 
wszystkim na zadania wspierające gminy 
i służby kontrolne w działaniach popra-
wiających jakość powietrza. Przewidzia-
no też premiowanie tych samorządów, 
które najlepiej radzą sobie w tej dziedzi-
nie. – Będziemy konsekwentnie wspierać 
działania antysmogowe gmin i powiatów 
– deklaruje marszałek województwa Ja-
kub Chełstowski.

PIENIĄDZE CZEKAJĄ  
NA GMINY
Przedsięwzięcie ma być realizo-

wane cyklicznie w postaci konkursów 
rozdzielających dotacje celowe. Pierw-
szy z nich – Inicjatywa Antysmogowa, 
z budżetem 5 mln złotych – ma kierować 
środki na zadania wspierające gminy 
i służby kontrolne w działaniach do-
tyczących poprawy jakości powietrza. 
Województwo chce tu wspierać inicja-
tywy zmierzające do wypełniania za-
pisów regionalnej uchwały antysmogo-
wej. Gmina może złożyć kilka wniosków 

o dofinansowanie, ale łączna wysokość 
dotacji nie może przekroczyć 200 tys. 
złotych. Wnioski mogą dotyczyć na przy-
kład zakupu narzędzi lub urządzeń 
do kontroli palenisk domowych czy wy-
miany nieekologicznych źródeł ciepła 
na niskoemisyjne w samorządowych 

obiektach użyteczności publicznej. 
Drugi konkurs, pod nazwą Gmina Peł-
ną Piersią, adresowany jest do gmin, 
które najlepiej radzą sobie z ochroną 
powietrza. 770 tys. złotych zostanie 
z nim rozdysponowane w formie na-
gród dla samorządów na realizację zadań 

proekologicznych związanych z ochro-
ną powietrza. Nagrody i wyróżnienia 
dla gmin będą miały wysokość 250 tys.,  
200 tys., 150 tys. i 50 tys. złotych.

ŚLĄSKIE W CZOŁÓWCE 
WYMIANY KOPCIUCHÓW
Śląski program spotkał się z pozytyw-

ną oceną Polskiego Alarmu Smogowego. 
Jak ocenił lider tej organizacji Andrzej 
Guła, nie będzie czystego powietrza bez 
konsekwencji działań samorządów.  
– Tej konsekwencji nie można odmówić 
samorządom województwa śląskiego  
– to widać choćby po wynikach programu 
Czyste Powietrze. Województwo śląskie 
jest na pierwszym miejscu, jeśli chodzi 
o liczby wymienionych starych pieców. 
Jednak w niektórych województwach tej 
konsekwencji brakuje. Z punktu widzenia 
mieszkańca województwa małopolskiego: 
gdy zaczęła się demolka uchwały antysmo-
gowej, województwo małopolskie z trady-
cyjnie drugiego miejsca po śląskim, jeśli 
chodzi o wymiany starych źródeł ciepła, 
spadło na miejsce piąte – mówił w Kato-
wicach Andrzej Guła, deklarując wspar-
cie PAS dla nowej inicjatywy śląskiego 
samorządu.

 JN

Regionalny samorząd uruchomił nowy program poprawy jakości powietrza

Kolejne narzędzie w walce ze smogiem

Konsorcjum ośmiu banków i krajo-
wych instytucji finansowych zaangażuje  
1,65 mld złotych w finansowanie Jastrzęb-
skiej Spółki Węglowej. 

Środki zostaną przeznaczone na re-
finansowanie istniejącego zadłużenia, 
cele ogólnokorporacyjne oraz inwestycje 
środowiskowe. 

Konsorcjum finansujące JSW two-
rzą: Agencja Rozwoju Przemysłu, Alior 
Bank, Bank Gospodarstwa Krajowego, 
Bank Pekao SA, PKO BP, PZU, PZU Życie 
oraz Towarzystwo Finansowe Silesia. 
Około 1 mld z 1,65 mld złotych zade-
klarowanej kwoty to zwiększone finan-
sowanie związane z realizacją wskaza-
nych przez jastrzębską spółkę celów. 

Ostateczny termin spłaty zobowiązań 
określono na 28 grudnia 2030 roku. Po-
zyskane przez JSW finansowanie zosta-
nie udzielone w formule sustainability-
-linked loan – to forma finansowania 
zawierająca określone zobowiązania 
związane z osiąganiem celów w ob-
szarze zrównoważonego rozwoju czy 
środowiska. W przypadku JSW 490 mln 

złotych będzie przeznaczone na inwe-
stycje środowiskowe. Dalsze 430 mln 
złotych to finansowanie obrotowe, zaś 
równowartość 480 mln złotych to kredyt 
terminowy w euro i dolarach. Umowa 
z konsorcjum oznacza zabezpieczenie 
stabilnego finansowania jastrzębskiej 
spółki w perspektywie najbliższych lat.

KH 
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Ponad 1,6 mld złotych dla JSW
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Śląski program spotkał się z pozytywną oceną Polskiego Alarmu Smogowego. Jak ocenił lider tej 
organizacji Andrzej Guła, nie będzie czystego powietrza bez konsekwencji działań samorządów

Do 2030 roku PGE Polska Grupa Energe-
tyczna zamierza całkowicie zrezygnować 
z węgla w ciepłownictwie. 

Przedstawiciele firmy deklarują, 
że w najbliższych dwóch latach spół-
ka zakończy cztery duże kogeneracyjne 
projekty gazowe, realizowane obecnie 
w elektrociepłowniach Czechnica, Byd-
goszcz, Zgierz i Kielce. 

Dwa duże projekty ciepłownicze 
PGE – w Zgierzu i Kielcach – będą 
ukończone jeszcze w tym roku.

Łącznie w 2030 roku PGE ma zuży-
wać ponad 3 mld metrów sześc. gazu 

– 1,2 mld m sześc. w Elektrowni Dolna 
Odra, około 1 mld m sześc. w Elektrowni 
Rybnik (w obu tych elektrowniach po-
wstają bloki gazowe), a pozostałą część 
właśnie w elektrociepłowniach. 

Dwa duże projekty ciepłownicze 
PGE – w Zgierzu i Kielcach – będą ukoń-
czone jeszcze w tym roku. W Elektro-
ciepłowni Zgierz kosztem około 92 mln 
złotych obecnie instalowane są trzy 
silniki gazowe o mocy elektrycznej  
5 megawatów. Powstaje też kotłownia 
rezerwowo-szczytowa oraz instalacja 
fotowoltaiczna o mocy 100 kilowatów. 
Inwestycja ma być ukończona w trze-
cim kwartale tego roku. W Elektrocie-
płowni Kielce realizowane są inwestycje 
za około 150 mln złotych. Już w drugim 
kwartale br. gotowe będą gazowe kotły 

wodne o łącznej mocy 160 megawatów 
termicznych (pięć kotłów po 32 MWt), 
a w czwartym kwartale ruszy turbina 
gazowa o mocy 7,32 MWe i 12,43 MWt 
z kotłem odzysknicowym.

MILIARD  
NA BLOK KOGENERACYJNY  
W CZECHNICY
Największą obecnie inwestycją 

Grupy PGE w sektorze ciepłowniczym 
jest Elektrociepłownia Czechnica, gdzie 
kosztem 1,2 mld złotych powstaje blok 
gazowo-parowy o mocy elektrycznej 
179 MWe i mocy cieplnej 163 MWt.  
Zainstalowane będą też akumulato-
ry ciepła i cztery kotły wodne o łącz-
nej mocy 152 MWt. Przedsięwzięcie 
ma być gotowe w drugim kwartale  

2024 roku. Natomiast w pierwszym 
kwartale roku 2025 dobiegnie końca 
inwestycja w Elektrociepłowni Byd-
goszcz, gdzie za 450 mln złotych po-
wstanie źródło ciepłownicze rezer-
wowo-szczytowe oraz pięć silników 
gazowych o łącznej mocy 52,6 MWe 
oraz 50 MWt. Ponadto do końca tego 
roku PGE zakończy budowę kotłow-
ni gazowych w łącznej mocy około  
720 megawatów cieplnych w sześciu 
elektrociepłowniach: w Gdyni, Kiel-
cach, Gorzowie, Rzeszowie, Lublinie 
i Bydgoszczy. W Rzeszowie, kosztem 
390 mln złotych, w drugiej połowie 
przyszłego roku powstanie też druga 
nitka instalacji termicznego przetwa-
rzania odpadów z odzyskiem energii.

MH
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Ciepłownie bez węgla
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Wart 18 mln euro projekt samorządu So-
snowca Kazimierz OdNowa, zakładający 
gruntowną rekultywację oraz zagospo-
darowanie terenu i budynków po dawnej 
kopalni Kazimierz-Juliusz, znalazł się na li-
ście projektów kluczowych województwa 
śląskiego. Oznacza to, że miasto może 
otrzymać 15 mln euro na jego realizację 
w procedurze pozakonkursowej.

NIE CHCEMY SKANSENU

– Mamy ogromną szansę na wielkie 
zmiany w Kazimierzu. Terenom i budyn-
kom po byłej kopalni Kazimierz-Juliusz 
chcemy przypisać nowe funkcje: spo-
łeczną, biznesowo-naukową oraz histo-
ryczną – wyjaśnia prezydent Sosnowca 
Arkadiusz Chęciński. 

Na pokopalnianym terenie ma dzia-
łać Zagłębiowski Inkubator Przedsię-
biorczości, planowane jest powołanie 
Sosnowieckiego Centrum Aktywizacji 
Społeczno-Zawodowej, uruchomienie 
przedszkola i żłobka, udostępnienie 
miejsca na potrzeby usług oraz takie 
zagospodarowanie otoczenia, by było 
przyjazne dla mieszkańców dzielnicy. 

– Chcemy całkowicie odmienić teren 
po kopalni. Dzięki temu zmieni się Kazi-
mierz, a zmiany odczuje cały Sosnowiec. 
Nie chcemy, aby w tym miejscu powstał 
skansen, który sosnowiczanie odwiedzą 
raz w życiu, a potem o nim zapomną. 
Chcemy w kopalniane mury tchnąć co-
dzienne życie. Historia tego miejsca, gór-
nicze tradycje, powinna stać się tłem dla 

zupełnie nowych wydarzeń i aktywności 
– zaznacza prezydent miasta.

OSIEM LAT BEZ WĘGLA
Blisko 3 hektary gruntów po kopalni 

Kazimierz-Juliusz Spółka Restruktury-
zacji Kopalń przekazała samorządowi 

Sosnowca w listopadzie 2020 roku. 
To ponad 28,5 tys. mkw. terenu w dziel-
nicy Kazimierz Górniczy z prawem 
własności budynków, budowli, maszyn 
i urządzeń. SRK przekazała wówczas 
gminie Sosnowiec na zasadzie darowi-
zny prawo użytkowania wieczystego 

działek w okolicy ulicy Ogrodowej wraz 
ze znajdującymi się na nich budynka-
mi, w tym bhp, czyli dawnej dyrekcji 
kopalni Kazimierz-Juliusz, nadszybia 
i maszyny wyciągowej szybu Kazimierz 
I, wieżę wyciągową oraz inne znajdują-
ce się tam obiekty. Ostatnią tonę węgla 
w kopalni Kazimierz-Juliusz wydobyto 
na powierzchnię 29 maja 2015 roku. De-
cyzję o likwidacji zakładu poprzedziły 
w 2014 roku liczne protesty górników; 
podziemny protest w obronie zakładu 
odbił się echem w całym kraju.

KAZIMIERZ DUMNY Z HISTORII
W kolejnych latach samorząd powo-

łał zespół roboczy i uruchomił program 
rewitalizacji dzielnicy. 

Wśród wypracowanych rozwiązań 
znalazły się między innymi: budowa 
ogrodu jordanowskiego, termomoder-
nizacja budynku szkolnego i budowa 
boiska przy tamtejszym zespole szkół, 
a także remonty ulic. 

Aby zachować pamięć o historii Ka-
zimierza Górniczego, przy wykorzysta-
niu infrastruktury likwidowanej kopalni 
zaproponowano wówczas miejsce pa-
mięci poświęcone górnictwu Zagłębia 
Dąbrowskiego. 

Dzielnicę Kazimierz włączono do So-
snowca w 1975 roku, kiedy po ośmiu 
latach bycia miastem utraciła ona pra-
wa miejskie. Nadal wielu jej starszych 
mieszkańców zachowuje silne poczucie 
odrębności lokalnej historii Kazimierza.

JERZY NOWICKI

Kazimierz OdNowa wśród kluczowych projektów województwa śląskiego

Nowe życie kopalni Kazimierz-Juliusz

Ostatnią tonę węgla w kopalni Kazimierz-Juliusz wydobyto na powierzchnię 29 maja 2015 roku.  
Decyzję o likwidacji zakładu poprzedziły w 2014 roku liczne protesty górników; podziemny protest 
w obronie zakładu odbił się echem w całym kraju
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Specjaliści z Zakładu Badań Mechanicz-
nych i Inżynierii Materiałowej Głównego 
Instytutu Górnictwa w Katowicach skon-
struowali urządzenie od dawna oczeki-
wane w górnictwie, przemyśle ciężkim, 
energetyce czy budownictwie. To „mobilny 
inspektor”, zdolny skutecznie skontrolo-
wać od wewnątrz stan techniczny piono-
wego rurociągu. 

– Urządzenie jest przystosowane 
do pracy w trudnych warunkach, ta-
kich jak wysokie czy niskie temperatury, 
wysoka wilgotność i zanieczyszczenia 
eksploatacyjne występujące w rurocią-
gu – wyjaśnia rzeczniczka katowickiego 
instytutu, dr Sylwia Jarosławska-Sobór. 
Innowacja z GIG została nagrodzona 
w konkursie Górniczej Izby Przemy-
słowo-Handlowej jako Górniczy Sukces 
Roku.

SPRZĘT Z GIG SPRAWDZIŁ SIĘ 
W KOPALNI RUDNA
Urządzenie do inspekcji wizual-

nej i pomiaru średnicy rurociągów 
pionowych to specjalistyczny sprzęt, 

wykorzystujący kamery inspekcyjne. 
W zależności od warunków i zakresu 
badań może być projektowane indywi-
dualnie, to znaczy dostosowane do ro-
dzaju i średnicy rurociągu czy możli-
wości przemieszczania się wewnątrz. 
Sprzęt składa się z głowicy z kamerą, 
systemu zasilania, układów rejestracji 
sygnałów pomiarowych, wózka jezdne-
go z układem pomiarowym średnicy ru-
rociągu oraz linoprzewodu, na którym 
urządzenie jest zawieszone i którym 
przesyłany jest obraz do stanowiska 
sterowania. Całości dopełniają przycze-
pa z bębnem nawijająco-rozwijającym 
oraz system sterowania i rejestracji 
obrazu. Urządzenie znakomicie radzi 
sobie nawet w korozyjnym środowisku, 
przy wysokiej wilgotności oraz dużej 
głębokości inspekcji, a zebrane dane 
przekazuje w czasie rzeczywistym. 
Prototyp był testowany na stanowi-
sku w GIG, a po modyfikacjach został 
z sukcesem wykorzystany do inspekcji 
rurociągu w należącej do KGHM Polska 
Miedź kopalni Rudna. 
 MH

I N N O W A C J A  Z  G I G  N A G R O D Z O N A  W  K O N K U R S I E 
G Ó R N I C Z Y  S U K C E S  R O K U

Mobilny inspektor  
sprawdzi stan rurociągu

FUNDACJA RODZIN GÓRNICZYCH
UL. POWSTAŃCÓW 30    40-039 KATOWICE
TEL. 032 757-26-08     https://fundacjafrg.pl
KRS 0000127003              NIP 954-21-96-375
PKO BP 41 1020 2313 0000 3802 0349 5611
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– Kwestia rozpo-
rządzenia metano-
wego może okazać 
się kluczowa dla sta-
bilnego funkcjonowa-
nia sektora górnictwa 
węgla kamiennego 
w Polsce w kolejnych 
latach, dlatego proszę 

o pomoc i podjęcie niezbędnych działań 
w celu zmiany ww. przepisów w sposób 
umożliwiający bezpieczne funkcjono-
wanie branży – napisał wicepremier 
i zaapelował: – Proszę polskich eurode-
putowanych o pomoc i podjęcie niezbęd-
nych działań w PE. Rozporządzenie ws. 
redukcji emisji metanu może doprowa-
dzić do zamknięcia kopalń w ciągu kilku 
lat oraz spowoduje kryzys społeczno-
-ekonomiczny. Musimy zablokować te 
irracjonalne pomysły.

Wicepremier zapewnił, że Polska 
nie uchyla się od działań na rzecz 
ograniczenia emisji metanu 
z kopalń, jednak zaproponowane 
kryteria i obostrzenia w aktualnej 
sytuacji branży wydobycia 
węgla kamiennego oraz sytuacji 
geopolitycznej są niemożliwe 
do zaakceptowania. Ostatnio 
Polska jest eksporterem energii 
do UE, energii wyprodukowanej 
z węgla kamiennego.

GROŹBA KRYZYSU

Jacek Sasin zwrócił uwagę na nieko-
rzystne dla strony polskiej zapisy w pro-
cedowanym w Parlamencie Europejskim 
projekcie rozporządzenia Parlamentu 
i Rady w sprawie redukcji emisji metanu 
w sektorze energetycznym. W propono-
wanym kształcie mogą one doprowadzić 
do poważnego kryzysu społeczno-ekono-
micznego w branży górniczej, spowodo-
wanego koniecznością przedwczesnego 
zamknięcia większości działających 
w Polsce kopalń węgla kamiennego.

Pierwotnie Komisja Europejska za-
proponowała parametr 0,5 tony meta-
nu na 1 tys. ton wydobywanego węgla 
do 2031 roku. Następnie zaproponowano 
zmianę projektu tak, aby od 1 stycznia 
2027 roku obowiązywało ograniczenie 
emisji metanu szybami wentylacyjnymi 
w kopalniach węgla kamiennego emitu-
jących powyżej 5 ton metanu na 1 tys. 
ton wydobywanego węgla, a od stycznia 

2031 roku – 3 tony metanu na 1 tys. ton 
węgla w przeliczeniu rocznym na kopal-
nię i na operatora, jeżeli jeden podmiot 
prowadzi kilka kopalń.

Obecnie wskaźnik emisji metanu dla 
kopalń metanowych mieści się w prze-
dziale od 5,3 do 13,5 tony metanu na  
1 tys. ton wydobywanego węgla. Biorąc 
pod uwagę, że górnictwo sięga po coraz 
głębsze pokłady, ilość metanu w prze-
liczeniu na tonę będzie się zwiększała, 
ponieważ jego zawartość w złożu rośnie 
wraz z głębokością. 

Istniejące technologie umożliwiają-
ce gospodarcze wykorzystanie metanu 
z szybów wentylacyjnych jako próg opła-
calności ekonomicznej i energetycznej 
wskazują stężenie tego gazu w powie-
trzu na poziomie 1,0–1,2 proc. Zgodnie 
z obowiązującymi w Polsce przepisami 
stężenie metanu w szybach wentyla-
cyjnych nie może jednak przekraczać 
0,75 proc. Ponadto operatorzy kopalń 
starają się utrzymywać stężenia metanu 
w szybach na poziomie 0,06–0,45 proc., 
gwarantującym nieprzekroczenie norm 
w przypadku nagłych zmian ciśnienia.

CO ZE SPRAWIEDLIWĄ 
TRANSFORMACJĄ
Według szefa MAP unijny akt w obec-

nym kształcie nie zawiera również po-
stanowień wspierających poszukiwania 
innowacyjnych rozwiązań technologicz-
nych ani wsparcia inwestycyjnego dla 
podmiotów, które będą musiały dosto-
sować się do jego postanowień.

– Zaproponowane terminy (…) 
są zbyt krótkie, aby wdrażać technolo-
gię, która nie jest jeszcze opatentowana 
i dopuszczona do bezpiecznego użyt-
ku. Co więcej, akt stawia pod znakiem 
zapytania sprawiedliwą transformację 
sektora górnictwa węgla kamiennego, 
gdyż w praktyce oznacza z jednej strony 
otrzymywanie środków na transforma-
cję, a z drugiej nakładanie kar za niedo-
stosowanie się do regulacji – podkreślił 
wicepremier. – Przyjęcie rozporządze-
nia w proponowanym brzmieniu może 
zlikwidować większość kopalń węgla 
kamiennego w Polsce w ciągu kilku lat. 
Dodatkowe koszty dostosowania się 
branży do rozporządzenia nie zostały 
uwzględnione w notyfikacji pomocy 
publicznej dla sektora górnictwa węgla 
kamiennego – dodał Jacek Sasin. 

Ponieważ polska gospodarka na-
dal będzie potrzebowała węgla, trze-
ba będzie go importować. To oznacza 
na przykład finansowanie rozwoju ko-
palń w krajach trzecich, a w dodatku 
zwiększy emisję gazów cieplarnianych, 
których źródłem będzie transport. 
Ostateczny efekt będzie gorszy dla śro-
dowiska naturalnego. – Stoimy na sta-
nowisku, że lepiej zarządzać emisjami 

na terenie UE, niż nie posiadać żadnej 
kontroli w krajach trzecich – podkreślił 
minister aktywów państwowych. Zwró-
cił także uwagę, że projekt rozporzą-
dzenia przewiduje jedynie obowiązek 
informacyjny o emisjach spoczywający 
na eksporterach lub producentach. 

KRYTERIA  
NIE DO ZAAKCEPTOWANIA
Wicepremier zapewnił, że Polska nie 

uchyla się od działań na rzecz ograni-
czenia emisji metanu z kopalń, jednak 
zaproponowane kryteria i obostrzenia 
w aktualnej sytuacji branży wydobycia 
węgla kamiennego oraz sytuacji geopo-
litycznej są niemożliwe do zaakcepto-
wania. Ostatnio Polska jest eksporterem 
energii do UE, energii wyprodukowanej 
z węgla kamiennego. – Własne zasoby 
surowca pozwoliły na ograniczenie 
zagrożeń związanych z wysokimi ce-
nami oraz brakami surowców energe-
tycznych. Dlatego ważne jest, aby nie 
stwarzać zagrożenia dla funkcjonowania 
kopalń węgla kamiennego w Polsce – na-
pisał Jacek Sasin.

Zaproponował, by w rozporządzeniu 
zastosować: parametr 8 ton metanu na  

ROZPORZĄDZENIE METANOWE. Rozporządzenie w sprawie  
ograniczenia emisji metanu może doprowadzić  

do zamknięcia kopalń węgla kamiennego w ciągu kilku lat.  
To spowoduje kryzys społeczno-ekonomiczny.  

Dlatego wicepremier i minister aktywów państwowych  
Jacek Sasin zwrócił się do polskich eurodeputowanych  

z prośbą o pomoc i podjęcie niezbędnych działań  
w Parlamencie Europejskim. – Musimy zablokować  
te irracjonalne pomysły. Propozycja Komisji tworzy  

tylko dwa rozwiązania: zamknięcie kopalń metanowych,  
albo płacenie kar – napisał wicepremier Sasin na Twitterze 

i zamieścił skan pisma.

Opłaty za emisję metanu 

Propozycja Komisji Europejskiej tworzy tylko dwa rozwiązania: zamknięcie kopalń metanowych albo płacenie kar

Jacek Sasin zwrócił uwagę 
na niekorzystne  
dla strony polskiej zapisy  
w procedowanym  
w Parlamencie Europejskim 
projekcie rozporządzenia 
Parlamentu i Rady  
w sprawie redukcji  
emisji metanu 
w sektorze energetycznym. 
W proponowanym kształcie  
mogą one doprowadzić 
do poważnego kryzysu 
społeczno-ekonomicznego 
w branży górniczej, 
spowodowanego koniecznością 
przedwczesnego zamknięcia 
większości działających  
w Polsce kopalń węgla 
kamiennego.

wykończą kopalnie
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Opłaty za emisję metanu 

1 tys. ton wydobywanego węgla (co tak-
że będzie wymagało od spółek szeregu 
działań, aby emisja się nie zwiększa-
ła), wydłużenie okresu przejściowe-
go na ograniczenie emisji metanu do  
2032 roku (czas na pozyskanie innowa-
cyjnych technologii, przetestowanie, opa-
tentowanie, produkcję i zainstalowanie 
w kopalniach). Kolejne propozycje zmian 
do rozporządzenia zakładają wprowa-
dzenie przepisów gwarantujących przy-
znanie dodatkowych środków na dzia-
łalność badawczą i rozwojową (R+D) dla 
operatorów i instytutów badawczych 
w celu zagwarantowania finansowania 
niezbędnych badań i testów, które posłu-
żą spełnieniu wymogów, a także wpro-
wadzenie przepisów umożliwiających 
zabezpieczenie finansowania operato-
rom inwestycji w wychwytywanie i ma-
gazynowanie metanu. – Sumarycznie 
wolumen metanu, który jest emitowany 
do atmosfery, będzie spadał. Wynika 
to z faktu, że wydobycie w kopalniach bę-
dzie maleć zgodnie z umową społeczną 
dotyczącą transformacji sektora górnic-
twa węgla kamiennego oraz wybranych 
procesów transformacji województwa 
śląskiego – napisał wicepremier.  •

Propozycja Komisji Europejskiej tworzy tylko dwa rozwiązania: zamknięcie kopalń metanowych albo płacenie kar
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NOWY GÓRNIK: – Jakie byłoby tempo li-
kwidacji górnictwa, gdybyśmy chcieli 
podporządkować się nowej dyrektywie 
metanowej?
TOMASZ ROGALA: – To nie jest kwestia chęci 

podporządkowania 
się. Nie będziemy 
mieli wyboru. Wpro-
wadzenie unijnego 
przepisu dotyczące-
go redukcji emisji 
metanu w propo-
nowanym kształcie 
oznacza zamknięcie  
w 2027 roku siedmiu 

kopalń PGG, a w 2031 roku kolejnych 
dwóch. Zostałyby trzy z dzisiejszych 
12 zakładów produkcyjnych należących 
do spółki. Ostatnia kopalnia wydobywa-
łaby węgiel do 2037 roku.

Unijne przepisy w proponowanym 
kształcie wprowadzają normę emisji  
5 ton metanu na 1000 ton wydobyte-
go węgla w 2027 roku, a 3 tony meta-
nu na 1000 ton węgla w 2031 roku. Już 
niebawem ma być głosowanie na forum 
Parlamentu Europejskiego. Kopalnie PGG 
emitują więcej, bo średnio od 8 do 14 ton 
metanu na 1000 ton wydobytego węgla. 
Rozporządzenie w takim kształcie ozna-
cza szybką likwidację górnictwa w Polsce. 
Tych norm w naszych warunkach spełnić 
się nie da, a kary za przekroczenie mają 
być dotkliwe, surowe.

PGG może płacić kary i dalej fedrować?
Kary, które są zapisane w tym do-

kumencie, mają mieć charakter dotkli-
wy i odstraszający. Według szacunków 
w przypadku PGG możemy spodziewać 
się opłaty rocznej rzędu około półtora mi-
liarda złotych. To rozporządzenie w pro-
ponowanym kształcie zamyka możliwość 
prowadzenia produkcji węgla w Polsce, 
natomiast jest łagodne dla importerów.

Oni nie będą płacić kar za emisję metanu 
w kopalniach, z których pochodzi węgiel?

Importerzy sprowadzający węgiel 
z zagranicy będą tylko deklarowali 
wielkość emisji metanu w kopalniach 

pochodzenia surowca i nikt nie zamierza 
sprawdzać ich prawdziwości. Będą skła-
dać oświadczenia o tym, że dochowali 
wszelkiej staranności podczas przygoto-
wania takiego oświadczenia. W rzeczy-
wistości jest tak, że metan w kopalniach 
poza krajami UE ulatuje w powietrze, 
bo nie jest ujmowany w trakcie produk-
cji. Praktycznie te emisje są poza wszel-
ką kontrolą.

To otwiera wrota do kolosalnych nadużyć.
Obawiam się tego. Taki zapis jest 

chybiony, ponieważ emisje nie potrze-
bują paszportu, nie da się ich zatrzy-
mać na granicach ani objąć zakazami 
wjazdu. Ze wstępnych szacunków wy-
nika, że produkcja węgla na świecie  
w 2022 roku wyniosła około 8,4 mld ton. 
W Polsce wydobywa się 53 mln ton rocz-
nie. Nasze kopalnie są w procesie za-
mykania do 2049 roku, ale wciąż mamy 
duży sektor energetyki węglowej, który 
będzie potrzebował paliwa. Nie da się 
tego zmienić w kilka lat. Odchodzimy 
od węgla, przygotowujemy zmiany mik-
su energetycznego opartego między in-
nymi na energii atomowej, ale na zmia-
ny potrzeba czasu. Zatem jaki jest sens, 
by przygotowywać przede wszystkim 
dla Polski normy, które wykończą na-
sze górnictwo i szeroko otworzą drzwi 
dla importu? Czy chodzi o uzależnienie 
naszej gospodarki? Mało tego, rozpo-
rządzenie z kilkuletnim opóźnieniem 
uderzy także w Jastrzębską Spółkę Wę-
glową. Czy unijna gospodarka nie będzie 
potrzebowała węgla koksowego do pro-
dukcji koksu niezbędnego do wytwarza-
nia stali?

Żeby się utrzymać, PGG będzie musiała 
podnieść cenę węgla albo ograniczyć 
koszty.

Taka operacja jest możliwa tylko 
teoretycznie. Polskie kopalnie mają być 
obłożone drakońskimi karami, a takich 
wyśrubowanych norm importerzy węgla 
spełniać nie będą musieli. Węgiel impor-
towany zastąpi krajowy. Uzależnimy się 
od importu, a przecież po najeździe Rosji 

na Ukrainę przekonaliśmy się, jak zgub-
ne jest takie uzależnienie od importu 
surowców energetycznych. W czasach 
kryzysu związanego z wojną w Ukrainie 
węgiel z polskich kopalń był czterokrot-
nie tańszy od importowanego. Trzeba 
mieć też na uwadze aspekt związany 
z bezpieczeństwem, a nie tylko z ekono-
mią. W coraz bardziej nieprzewidywal-
nej sytuacji geopolitycznej łatwo może 
dojść do zerwania łańcuchów dostaw. 
Polska będzie skazana na importerów, 
a węgiel będzie pokonywał kilkanaście 
tysięcy kilometrów i w każdym momen-
cie może się okazać, że możliwości trans-
portu morskiego zostaną ograniczone. 
W dodatku skutek środowiskowy będzie 
taki, że oprócz większej emisji metanu, 
bo importerzy nie ujmują metanu, trze-
ba będzie jeszcze dołożyć zanieczyszcze-
nia związane z transportem.

Rozporządzenie ma na celu likwidację 
polskiego górnictwa?

Nie wiem, jaki był cel, natomiast 
wiem, jaki będzie skutek. To rozporzą-
dzenie niweczy umowę społeczną doty-
czącą tempa odejścia od węgla w Polsce, 
przyspiesza zamykanie kopalń. Umo-
wa społeczna została podpisana nieca-
łe dwa lata temu ze stroną społeczną 
reprezentującą w samym tylko górnic-
twie kilkadziesiąt tysięcy miejsc pra-
cy. Nowe rozporządzenie spowoduje, 
że traci sens umawianie się na dekar-
bonizację do roku 2049 i na powolne 
odejście od węgla, kiedy generalnie tyl-
nymi drzwiami wprowadzane są takie 
regulacje, które przyspieszają likwidację 
kopalń. Uczciwe byłoby powiedzenie: 
„Proszę państwa, nie wolno wam pro-
dukować w ogóle węgla”.

Na pewno będziemy w PGG SA 
i w Euracoal zmierzali do tego, żeby 
wprowadzić jeszcze w Parlamencie 
Europejskim poprawki, które podniosą 
na tyle limity związane z emisjami meta-
nu, żeby umowy społecznej można było 
dochować, żeby spółka mogła pracować 
do 2049 roku.

Rozmawiała HANNA KRZYŻOWSKA

TOMASZ ROGALA, PREZES PGG SA: Dyrektywa metanowa niweczy umowę społeczną

Będziemy walczyć 
o racjonalne zmiany

wykończą kopalnie
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Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej ze środków 
WFOŚiGW w Katowicach odpowiedzialność ponosi Redakcja

Wysychające podstawowe prawo człowieka

Czysta woda 
Dostęp do czystej wody jest podstawo-
wym prawem człowieka, niezbędnym dla 
dobrego zdrowia, rozwoju gospodarczego 
i walki ze zmianami klimatu. Pomimo jej 
znaczenia dostęp do niej jest nadal rosną-
cym problemem w wielu częściach świata. 

Zanieczyszczenia wody powstają, gdy 
zbiorniki wodne, takie jak rzeki, jezio-
ra, oceany, wody gruntowe i warstwy 
wodonośne, zostają zanieczyszczone 
ściekami przemysłowymi i rolniczymi. 
Zanieczyszczona woda wpływa nieko-
rzystnie na wszystkie formy życia, któ-
re bezpośrednio lub pośrednio zależą 
od tego źródła. Chociażby skutki klęsk 
ekologicznych, takich jak rażące zanie-
dbanie brytyjskiego koncernu naftowego, 
który dopuścił do największego wycieku 
ropy naftowej w historii Stanów Zjedno-
czonych, czy niedawna polska katastrofa, 
jaka miała miejsce na Odrze, będą dla 
nas odczuwalne przez wiele lat. Czy moż-
na temu zapobiec i jakie działania mogą 
wspierać dbanie o wodę na świecie?

Czysta woda jest niezbędna do życia, 
jednak miliony ludzi na całym świecie 
nie mają do niej dostępu. Nie jest to tyl-
ko problem krajów rozwijających się, 
ale globalny kryzys, który dotyka nas 
wszystkich. Bez dostępu do czystej wody 
ludzie są narażeni na choroby i śmierć, 
a całe społeczności mogą zostać zdewa-
stowane. Dlatego powszechny dostęp 
do czystej wody jest podstawowym pra-
wem człowieka i powinien być prioryte-
tem dla nas wszystkich.

Dostęp do czystej wody jest niezbęd-
ny dla dobrego zdrowia. Choroby prze-
noszone przez wodę, takie jak cholera 
i dur brzuszny, mogą łatwo rozprze-
strzeniać się w miejscach, gdzie czysta 
woda nie jest łatwo dostępna. Oprócz 
tych chorób zanieczyszczona woda może 
również prowadzić do chorób skóry, in-
fekcji oczu i innych poważnych proble-
mów zdrowotnych. Bez czystej wody 

trudno utrzymać podstawową higienę, 
co może jeszcze bardziej nasilić proble-
my zdrowotne.

Czysta woda jest również niezbędna 
dla rozwoju gospodarczego. Bez dostępu 
do niej rolnicy nie mogą uprawiać zie-
mi, a przedsiębiorstwa nie mogą spraw-
nie funkcjonować. Może to prowadzić 
do niedoborów żywności i wzrostu ubó-
stwa. Nie wspominając już o tym, że bez 
czystej wody praktycznie wykluczone 
jest przyciągnięcie do danego regionu 
nowych inwestycji lub turystyki, co do-
datkowo hamuje wzrost gospodarczy.

Dostęp do czystej wody jest rów-
nież kluczowym czynnikiem w walce 
ze zmianami klimatu. Niedobór wody 
w wielu regionach, zwłaszcza w kra-
jach rozwijających się, ma bezpośredni 
wpływ na zdolność przystosowania się 
do zmian klimatycznych. Zmiany klima-
tyczne mogą prowadzić do częstszych 

susz i powodzi, co może jeszcze bardziej 
utrudnić dostęp do wody.

Pomimo znaczenia czystej wody 
dostęp do niej jest nadal problemem 
w wielu częściach świata. W krajach 
rozwijających się, szczególnie w Afryce 
Subsaharyjskiej, wiele osób nadal polega 
na źródłach wody powierzchniowej, ta-
kich jak rzeki i jeziora, które często są za-
nieczyszczone szkodliwymi substancja-
mi i organizmami chorobotwórczymi. 
Ponadto na wielu obszarach miejskich 
wody jest mało, a liczba ludności ro-
śnie, co dodatkowo utrudnia nadążanie 
za zapotrzebowaniem.

I choć problemy Afryki mogą wyda-
wać się nam odległe, to Polska wcale nie 
jest w dużo lepszej sytuacji. Zajmujemy 
ostatnie miejsce w Unii Europejskiej, 
jeśli chodzi o dostępność zasobów wod-
nych. Dla porównania średnia unijna 
jest trzykrotnie wyższa. Zasoby wodne 

w Polsce są relatywnie niewielkie i ce-
chuje je zmienność sezonowa i zróżnico-
wanie obszarowe. Naszemu krajowi gro-
zi w najbliższych latach poważny kryzys 
wodny. Wraz ze zmianami klimatyczny-
mi, częstszymi suszami, wysychaniem 
rzek i jedynie krótkotrwałymi, częstymi 
i gwałtownymi ulewami sytuacja osiąga 
próg krytyczny.

Aby rozwiązać globalny kryzys wod-
ny, trzeba inwestować w infrastruktu-
rę, która może zapewnić pitną wodę 
ludziom w potrzebie. Obejmuje to bu-
dowę studni, zapór i stacji uzdatniania 
wody, a także inwestowanie w techno-
logie, które mogą sprawić, że uzdatnia-
nie będzie bardziej efektywne. Ponadto 
należy sprawić, by zasoby wodne były 
zarządzane w sposób zrównoważony, 
aby mogły nadal zapewnić czystą wodę 
dla kolejnych pokoleń.

  HANNA KRZYŻOWSKA

Info ze świata:
ENERGIA SŁONECZNA ZMIENIA ODIZOLOWANE SPO-
ŁECZNOŚCI AMAZOŃSKIE. Region Amazonii 
produkuje ponad jedną czwartą ener-
gii w Brazylii. Mimo to setki tysięcy ro-
dzin nie ma tu dostępu do sieci i polega 
na drogich generatorach Diesla do pro-
dukcji energii elektrycznej. Panele sło-
neczne i inne odnawialne źródła ener-
gii mogą znacznie poprawić życie ludzi 
w tych regionach i pomóc w tworzeniu 
miejsc pracy. Organizacje pozarządowe 
i rządy wdrażają plany energii odnawial-
nej w różnych społecznościach w Ama-
zonii z pozytywnymi wynikami. Eks-
perci zgadzają się, że polityki publiczne 
mające na celu zapewnienie energii 
elektrycznej w regionie powinny być 
również zaprojektowane tak, aby pomóc 
w generowaniu nowych źródeł dochodu 
dla tych społeczności.
TAJSKI RZĄD ZWRACA SIĘ W STRONĘ NIELEGALNEGO 
HANDLU KORALOWCAMI. Przez lata Tajlandia 
skupiała się na ograniczaniu nielegal-
nego handlu dzikimi zwierzętami lądo-
wymi. Ostatnio kraj zaczął robić to samo 

dla morskich gatunków koralowców. 
Nowe przepisy, wyższe kary za ich ła-
manie, wzmocnione egzekwowanie pra-
wa i ograniczanie nielegalnego handlu 
koralowcami to część wysiłków rządu 
Tajlandii na rzecz zakończenia handlu 
koralowcami. 
JAK DUŻA CZĘŚĆ LASÓW CHRONIONYCH W BANGLA-
DESZU JEST NAPRAWDĘ CHRONIONA? Bangladesz 
posiada 51 obszarów chronionych, któ-
re obejmują łącznie 815 607 hektarów 
lasów przeznaczonych do ochrony róż-
norodności biologicznej i dzikiej przy-
rody, ale sponsorowane przez państwo 
projekty rozwojowe stały się jednym 
z głównych zagrożeń dla tych inicjatyw. 
Na niektórych obszarach chronionych, 
takich jak Teknaf Wildlife Sanctuary, 
to właśnie zbieranie drewna opałowe-
go i rolnictwo prowadzone przez lokal-
ne społeczności są przyczyną znacznej 
części wylesiania. Rząd wdrożył więc 
podejście współzarządzania, aby chronić 
lasy, zapewniając jednocześnie społecz-
nościom zrównoważone korzyści, ale 

eksperci twierdzą, że należy je ponow-
nie poddać ocenie, ponieważ wskaźniki 
wylesiania są wyższe w obszarach chro-
nionych niż w otaczających je obszarach, 
w których zostały wdrożone.
NAUKOWCY ROZPOCZNĄ TESTOWANIE POMYSŁU 
DOTYCZĄCEGO DWUTLENKU WĘGLA W OCEANIE. 
Zwiększanie alkaliczności oceanów 
(OAE) polega na uwalnianiu pewnych 
minerałów do oceanu, wywołując reak-
cję chemiczną, która umożliwia wodzie 
morskiej wychwycenie większej ilości 
CO2 z powietrza i choć tymczasowe zła-
godzenie zakwaszenia oceanów. Niektó-
rzy naukowcy uważają, że OAE może 
być ważnym narzędziem do ściągania 
i bezpiecznego przechowywania części 
nadmiaru CO2, który obecnie napędza 
zmiany klimatyczne. Pozostaje jednak 
wiele pytań dotyczących tej metody, 
w tym przede wszystkim jak wpłynie 
ona na życie i ekosystemy morskie.
W EKWADORZE SPOŁECZNOŚCI MUSZĄ STAWIĆ CZOŁA 
GÓRNICZEMU GIGANTOWI. Przez prawie 30 lat 
społeczności Ekwadoru pracowały nad 

zachowaniem, przywróceniem i obro-
ną lasów chmurowych w dolinie Intag, 
co według miejscowych jest najdłuższym 
nieprzerwanym ruchem oporu przeciw-
ko górnictwu w Ameryce Łacińskiej. Tro-
pikalne Andy są uważane za najbardziej 
bioróżnorodne miejsce na świecie, zaj-
mując pierwsze miejsce w różnorodności 
roślin, ptaków, ssaków i płazów; jednak 
pozostało mniej niż 15 proc. oryginalnych 
ekwadorskich lasów chmurowych i tylko 
4 proc. wszystkich lasów w północno-za-
chodnim Ekwadorze. Codelco, największy 
na świecie producent miedzi z Chile, pla-
nuje otworzyć kopalnię w dolinie Intag, 
która zniszczyłaby las i leżałaby w ob-
szarze buforowym Parku Narodowego 
Cotacachi Cayapas. Społeczności wyko-
rzystują obecność dwóch zagrożonych 
gatunków żab – wcześniej uważanych 
za wymarłe – w miejscu wydobycia, aby 
zatrzymać projekt na podstawie konsty-
tucyjnej gwarancji Ekwadoru, że natural-
ne ekosystemy mają prawo do istnienia, 
rozwoju i ewolucji.  •

Aby rozwiązać globalny kryzys wodny, trzeba inwestować w infrastrukturę, która może zapewnić pitną wodę ludziom w potrzebie
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Oczywiście facelifting oznacza odświeże-
nie stylistyki nadwozia i wnętrza. Przede 
wszystkim auto zyskało nowe światła, 
atrapę chłodnicy i wzory kół, a we wnę-
trzu tapicerki i kompozycje kolorystyczne. 

Charakter samochodu podkreślają 
przeprojektowane reflektory z nowymi 
światłami do jazdy dziennej LED, które 
wraz z kierunkowskazami tworzą jeden 
ciąg w kształcie litery J. 

Pojawiły się nowe opcje kolorystycz-
ne nadwozia, między innymi niebieski 
lakier Juniper Blue, elegancki zielo-
ny odcień Dark Teal oraz Royal Grey. 
Oświetlenie wnętrza w całości opiera się 
na diodach LED, jaśniejszych i bardziej 
oszczędnych niż świetlówki stosowane 
do tej pory.

Wraz z faceliftingiem Corolla zyskała 
piątą generację technologii hybrydowej 
– zelektryfikowane napędy z silnikiem 
1.8 oraz 2.0 są mocniejsze i bardziej dy-
namiczne, a jednocześnie wydajniejsze 
od poprzedników.

Moc hybrydowego układu napę-
dowego 1.8 wzrosła do 140 KM. Co-
rolla z tym napędem rozpędza się 
od 0 do 100 km/h w 9,1 s, o 1,8 s szybciej 
od poprzednika. 

Maksymalna moc napędu hybrydo-
wego 2.0 również jest większa i wynosi 

196 KM (144 kW). Przyspieszenie od  
0 do 100 km/h wynosi 7,4 s, o pół sekun-
dy mniej niż w poprzednim modelu. 

Zestawy zyskały także nową jednost-
kę sterującą PCU, która pomaga ograni-
czyć straty elektryczne w systemie aż 
o 14 proc. w napędzie z silnikiem 1.8 
i o 6 proc. w układzie z silnikiem 2.0. 
Jednostka została zainstalowana bezpo-
średnio nad nową przekładnią, która jest 
lżejsza od poprzedniej o 15 proc.

Mniejsza i lżejsza o 14 proc., a przy 
tym bardziej wydajna jest także nowa 
bateria litowo-jonowa. Jej moc wyjścio-
wa wzrosła o 14 proc. 

Nowy model jest standardowo wy-
posażony w najnowszy system multime-
dialny o szybszym działaniu i większej 
funkcjonalności oraz w nowy cyfrowy 
kokpit o szerokich możliwościach kon-
figuracji, wyświetlany na 12,3-calowym 
ekranie na tablicy wskaźników. 

Samochód wyposażono także w ze-
staw systemów bezpieczeństwa czyn-
nego Toyota T-MATE, który łączy naj-
nowszą generację pakietu Toyota Safety 
Sense z innymi systemami wspomaga-
nia jazdy. Działanie Toyota Safety Sense 
trzeciej generacji opiera się na współ-
pracy kamery zamontowanej na górze 
przedniej szyby i radaru nad przednim 
grillem. 

Dzięki wyposażeniu samochodu 
w nowy moduł komunikacyjny z kartą 
SIM, który zapewnia stałe połączenie 
z internetem, technologie bezpieczeń-
stwa, multimediów i łączności będą 
za zgodą kierowcy otrzymywały aktu-
alizacje online. 

Nowa Corolla po faceliftingu trafi 
do sprzedaży w Europie w pierwszym 
kwartale 2023 roku.

VOLKSWAGEN ID.3 
PO MODERNIZACJI
Volkswagen zmodernizował swój 

elektryczny model ID.3, obecny na rynku 
od 2019 roku. Zmiany są przede wszyst-
kim kosmetyczne i programowe. 

Nieco zmieniły się linie nadwozia 
– zastosowano nowy przedni zderzak 
ze zmienionymi nawiewami powietrza, 
a lakierowaną płaszczyznę maski wy-
dłużono na dotychczas czarny pas pod 
przednią szybą, dzięki czemu maska 
wydaje się dłuższa. Z boku pojawiły 
się przetłoczenia, a oblicze tyłu zmie-
niły nowe światła, zachodzące obecnie 
na klapę bagażnika. Gama kolorów zo-
stała poszerzona o nowe barwy, w tym 
Dark Olive Green.

Wygląd wnętrza także nieco się 
zmienił. Na boczkach drzwi pojawiły się 
dodatkowe wstawki z tkaniny, a na fo-
telach kontrastowe szwy. Do obszycia 
foteli wykorzystano materiał w 71 proc. 
wykonany z recyklatu, pochodzącego 
z przetworzonych tworzyw sztucznych. 

Nowe oprogramowanie ułatwia 
i przyspiesza proces ładowania poprzez 
automatyczne uwierzytelnianie pojazdu 
po wpięciu wtyczki do gniazda. Apli-
kacja lepiej planuje postoje do ładowa-
nia w trasie, wykrywa też, które stacje 
są wolne, a gdzie ktoś już się ładuje, i wy-
korzystuje te informacje w planowaniu 
trasy.

Do obsługi multimediów kierowca 
ma 12-calowy ekran na centralnej kon-
soli. Układ menu na dotykowym ekranie 
został dostosowany do uwag użytkowni-
ków dotyczących działania dotychczaso-
wego systemu. Uwzględniono też inne 
ich opinie na temat działania systemu.

Gama modeli ID obejmuje obec-
nie sześć samochodów, opartych 

na platformie modularnego napędu elek-
trycznego (MEB). Od momentu wprowa-
dzenia rodziny ID na rynek sprzedano 
na całym świecie ponad 600 tys. tych aut. 

Samochody są wytwarzane w fabry-
kach w Zwickau i Dreźnie, a od jesieni 
2023 roku nowy ID.3 będzie produkowa-
ny również w macierzystym zakładzie 
w Wolfsburgu.

NOWA STYLIZACJA  
HYUNDAIA I10
Hyundai także odświeżył jeden 

ze swoich modeli – miejskiego malucha 
i10. Ta generacja znajduje się na rynku 
od 2019 roku. 

We wnętrzu samochodu pojawiło się 
niebieskie podświetlenie podłogi przy 
przednich fotelach. Nowy, purpurowy 
pakiet kolorystyczny zapewnia bardziej 
sportowy charakter wnętrzu. Purpuro-
we wstawki pojawiają się na tapicer-
ce w szkocką kratę, a także na szwach 
i w wykończeniu otworów wentylacyj-
nych, a także na desce rozdzielczej i cen-
tralnej konsoli. 

Na rynek trafiła także bardziej spor-
towo stylizowana wersja N Line, która 
ma elementy stylistyczne inspirowane 
sportami motorowymi, w tym specjal-
nie zaprojektowane zderzaki, wstawki 
i czerwone akcenty. Oparcia siedzeń 
są obszyte tkaniną Triple Red Line, a mo-
del jest wyposażony w nowe, 16-calowe 
felgi aluminiowe.

Wzbogacono także system multi-
medialny samochodu, między innymi 
dodano aktualizację map w trybie bez-
przewodowym Over the Air. Zwiększono 
także zakres elektronicznych systemów 
wspomagających kierowcę. Asystent uni-
kania kolizji czołowych (FCA), który po-
maga wykrywać i unikać potencjalnych 
wypadków z przeszkodami z przodu, 
do działania w trybie Miasto, Ruch pod-
miejski i Pieszy został rozszerzony o tryb 
Rowerzysta.

Rozpoczęcie produkcji zmodernizo-
wanego i10 planowane jest na kwiecień 
tego roku w zakładzie produkcyjnym 
Hyundaia w Izmicie w Turcji. Pierwsze 
egzemplarze mają wyjechać na europej-
skie drogi w drugiej połowie roku.

 JAN STORA

Z boku Volkswagena ID.3 pojawiły się przetłoczenia, a oblicze tyłu zmieniły nowe światła, zachodzące 
obecnie na klapę bagażnika

Nowe opcje kolorystyczne nadwozia, między innymi niebieski lakier Juniper Blue, elegancki zielony 
odcień Dark Teal oraz Royal Grey

W Hyundaiu i10 dodano aktualizację map w trybie bezprzewodowym Over the Air oraz zwiększono zakres 
elektronicznych systemów wspomagających kierowcę o asystenta unikania kolizji czołowych (FCA)
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Całkiem nowy napęd hybrydowy 
w odświeżonej Corolli
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H elena nigdy nie narzekała na swój los. 
Tak wychowali ją rodzice – mama, 

nauczycielka polskiego w szkole podsta-
wowej, i ojciec, księgowy. Była jedynacz-
ką, choć może gdyby miała rodzeństwo, 
byłoby trochę inaczej, ale w takiej sytu-
acji wszystkie nadzieje były pokładane 
tylko w niej. I Helena zawsze starała się 
spełniać wszystkie marzenia rodziców. 
Wbrew sobie porzuciła marzenia o stu-
diowaniu fizyki i zdecydowała się na wy-
braną dla niej przez matkę ekonomię.

Zanim jednak wyjechała na stu-
dia, spędzała lato z rodzicami na wsi 
w domu po dziadkach. Jeździli tam, od-
kąd pamiętała, i nie wyobrażali sobie 
urlopu gdziekolwiek indziej. Helena nie 
była zbyt optymistycznie nastawiona 
do kolejnych takich wakacji, ale wie-
działa, że już kolejne spędzi w zupełnie 
inny sposób. Tamtego lata planowała 
więc głównie czytać, chodzić na spa-
cery, kłaść się wcześnie spać i spędzać 
czas w sposób wybrany przez jej rodzi-
ców. Plan się całkowicie nie powiódł. 
Już drugiego dnia pobytu poznała mło-
dego kuzyna właściciela sklepiku, który 
tego lata pracował u wujka. Był od niej 
młodszy o rok, ale wyglądał na dużo 
starszego. Był to ten typ człowieka, 
po którym od razu widać, że sporo prze-
szedł – miał zmęczoną twarz i spraco-
wane dłonie. Nawet gdy się uśmiechał, 
jego oczy pozostawały smutne.

Później Helena dowiedziała się, 
że rodzice Adama, chłopaka ze skle-
pu, zginęli w wypadku. On sam został 
z małą siostrą, bez pieniędzy, za to z dłu-
gami. Chwytał się różnych zajęć, w mię-
dzyczasie przerwał szkołę i zaczął łapać 
się każdej możliwej pracy. Był biedny, 
ale bardzo w tej swojej biedzie dumny 
i mądry, co imponowało Helenie dużo 
bardziej niż jakiekolwiek inne cechy 
chłopaków, których do tej pory poznała. 
I zgodnie z najgorszymi przeczuciami 
swojej matki dziewczyna szybko zako-
chała się w Adamie.

Mimo że Helena od dzieciństwa wie-
działa, jakiego męża widzieliby dla niej 
rodzice, głęboko wierzyła, że polubią 
Adama. W swojej naiwności zaprosiła 
go razem z siostrą na obiad, który szyb-
ko przerodził się w katastrofę. Adam, 
którego większość rzeczy spłonęła w po-
żarze, ubrał swoją znoszoną koszulę, 
pożyczył sporo za duże spodnie od wuj-
ka i jego buty. Wyglądał dość śmiesznie, 
ale w największe zdziwienie rodziców 
Heleny i tak wprawiła mała Sara, sio-
stra Adama. Ośmiolatka założyła swoją 
sukienkę księżniczki – sięgającą kostek, 
z połyskującego, różowego, syntetyczne-
go materiału wykończonego koronką. 
Adam nie miał sumienia powiedzieć jej, 
że to niewłaściwe ubranie na pierwszy 
proszony obiad u rodziców jego dziew-
czyny. Polne kwiaty, które nazbierali 

po drodze, także nie zrobiły wrażenia 
na mamie Heleny. Później nie było le-
piej. Sara wyjadła cukier z cukiernicy, 
niechcący stłukła wazon i palnęła kilka 
głupot.

Rodzice Heleny byli zdruzgotani. 
Wizja takiego mężczyzny dla ich je-
dynaczki przeraziła ich na tyle, że po-
śpiesznie spakowali cały dobytek i tuż 
po świcie wyjechali. Kilka tygodni póź-
niej Helena zaczęła studia, ale przez 
cały czas nie przestawała szukać Ada-
ma. Nie była jednak w stanie wyciągnąć 
żadnych informacji ani od sklepikarza, 
wujka chłopaka, ani od nikogo z miasta, 
gdzie rodzeństwo niegdyś mieszkało. 
Jakby zapadł się pod ziemię.

Mijały lata i wspomnienie o Adamie 
bladło. Rodzice Heleny dopięli swojego 
i doprowadzili do jej zaręczyn z wybra-
nym przez nich chłopakiem – synem 
znajomego ojca, grubawym księgowym 

z pucułowatą twarzą i małymi oczka-
mi. Jej narzeczony był dobrym człowie-
kiem, ale uczucia między nimi nigdy nie 
wyszły poza zwykłą sympatię. Mimo 
to Helena byłaby gotowa spędzić z nim 
resztę życia, gdyby nie gruby plik listów 
od Adama, który znalazła przypadkiem 
w domu rodziców. Jeszcze tego same-
go dnia spakowała walizkę, pospiesz-
nie spotkała się z niedoszłym mężem 
i wszystko mu wyjaśniła. Wbrew jej 
pierwotnym obawom nie był załamany 
czy wściekły, mocno ją przytulił i po-
wiedział, że rozumie. Helena wiedziała, 
że jakakolwiek próba rozmowy z ro-
dzicami była z góry skazana na niepo-
wodzenie, więc całkowicie ją sobie od-
puściła, zostawiając tylko krótki liścik. 

Kilka dni później, po prawie dzie-
więciu latach od pierwszego spotkania, 
odszukała Adama.

  •

R O Z M A I T O Ś C I

P E R Y F E R I A

Dobra partia

Sztuka przepraszania jest ważną częścią 
dobrego wychowania. Powiedzenie „prze-
praszam” w odpowiedni, uprzejmy sposób 
może pomóc rozładować napiętą sytuację 
i naprawić relacje. Dlatego warto pamię-
tać o kilku wskazówkach, jak przepraszać 
w szczery i skuteczny sposób.

Oczywiście najważniejsze, żeby brać 
odpowiedzialność za to, za co przepra-
szamy. Warto unikać nadmiernego 
usprawiedliwiania się, a tym bardziej 
– zrzucania winy na innych. Należy 
ponieść konsekwencje swoich działań 
i wyrazić skruchę za rzeczy, które wy-
rządziły komuś przykrość czy krzywdę. 
Najważniejsze jednak w tym momencie 
jest szczere podejście. Wymuszone prze-
prosiny z dużym prawdopodobieństwem 
nie będą wiele warte.

W przepraszaniu ważne jest także, 
żeby być konkretnym. Zamiast ogólnych 
przeprosin warto odnieść się do ich spre-
cyzowanego powodu. To pokazuje roz-
mówcy, że rozumiemy winę i jej wpływ, 
a przede wszystkim – uczciwie chcemy 
ją naprawić.

W przepraszaniu liczy się również 
okazanie empatii. Warto postawić się 
w sytuacji drugiej osoby i spróbować zro-
zumieć, jak może się ona czuć. Empatia 
może pomóc w nadaniu przeprosinom 
większego znaczenia i pokaże osobie 
przepraszanej nasze szczere intencje.

Gdy jednak działanie, za które 
przepraszamy, wyrządziło większe 

spustoszenie – zwykłe „przepraszam” 
może nie wystarczyć. Może być wtedy 
potrzebne konkretne zadośćuczynie-
nie związane także z zobowiązaniem 
się do zmiany zachowania w przyszło-
ści. Celem przeprosin jest wzięcie od-
powiedzialności za swoje działania, 
wyrażenie skruchy i próba naprawie-
nia sytuacji. Przepraszanie w szczery 
i uprzejmy sposób może pomóc w na-
prawieniu relacji, ale nie jest z nim 
jednoznaczne.

Przeprosiny nie powinny być też 
jednorazową sytuacją. Po pewnym cza-
sie warto się upewnić, czy urażona lub 
skrzywdzona osoba czuje się lepiej i czy 
sytuacja została rozwiązana. Jeśli się tak 
jednak nie stało, a ona dalej nie przyjmu-
je przeprosin – ma do tego pełne prawo 
i to także należy uszanować.

 HK

Jeśli regularnie odczuwasz zmęczenie 
w ciągu dnia mimo przespanej nocy, może 
to wskazywać na hipersomnię. Chodzi 
o patologicznie wzmożoną senność, któ-
ra nie przemija po śnie lub pojawia się 
podczas angażującej czynności. Osoby 
cierpiące na nią mogą zasnąć w najmniej 
spodziewanym momencie, na przykład 
w pracy lub w trakcie kierowania samo-
chodem. Szacuje się, że prawie 40 proc. 
ludzi ma od czasu do czasu objawy zwią-
zane z tą dolegliwością.

JAKIE SĄ PRZYCZYNY HIPERSOMNII? Nad-
mierna senność może być konsekwen-
cją kilku zaburzeń. Przyczyną może być 
niewłaściwa higiena snu, jak spożywanie 
wieczorem napojów kofeinowych czy 
leków pobudzających, ćwiczenia, a tak-
że nieregularne pory snu. Hipersomnię 
może powodować obturacyjny bezdech 
senny, charakteryzujący się wielokrot-
nymi, powtarzającymi się epizodami 
zatrzymania lub znacznego ogranicze-
nia przepływu powietrza przez drogi 
oddechowe na poziomie gardła przy 
wzmożonej pracy mięśni oddechowych. 
Do jego objawów należą głośne, niere-
gularne chrapanie przerywane nagłą 
ciszą, niespokojny, przerywany sen 
oraz nagłe wybudzenia połączone czę-
sto z uczuciem braku powietrza. Innym 
z czynników ryzyka może być otyłość – 
zbadano, że im większa masa ciała, tym 
większe ryzyko nadmiernej senności 
w ciągu dnia. Z hipersomnią wiąże się 

też większość chorób psychicznych – aż 
80 proc. pacjentów z ciężką depresją 
cierpi na te zaburzenia. Chorzy zazwy-
czaj wiele rozmyślają, mają problem 
z wyciszeniem umysłu, a do tego pod-
wyższone stężenie hormonów stresu.

JAK LECZYĆ NADMIERNĄ SENNOŚĆ? Przede 
wszystkim należy leczyć konkretne cho-
roby, które są przyczyną hipersomnii. 
Jednak bez względu na przyczynę bar-
dzo ważna jest właściwa higiena snu. 
Czas snu i budzenia się powinien być 
taki sam każdego dnia. Ograniczmy czas 
spędzany w łóżku, ponieważ poprawia 
to ciągłość snu. Jeśli nie możemy zasnąć 
w ciągu 20 minut, opuśćmy łóżko i wróć-
my do niego, dopiero gdy będziemy sen-
ni. Lepiej unikać drzemek w ciągu dnia 
(za wyjątkiem pracy zmianowej czy 
w przypadku osób starszych i pacjentów 
z narkolepsją). Zadbajmy o odpowiednie 
warunki sprzyjające zasypianiu – sy-
pialnia powinna być zaciemniona, cicha 
i możliwie chłodna.   •

Z D R O W I E

Sen na jawie,  
czyli hipersomnia P
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Niełatwa sztuka  
mówienia „przepraszam”
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Należy ponieść konsekwencje swoich działań 
i wyrazić skruchę
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Krzyżówka panoramiczna nr 6
DANE O PKB WSKAZUJĄ NA HAMOWANIE POLSKIEJ 
GOSPODARKI. Zgodnie z wyliczeniami 
GUS wzrost gospodarczy w IV kwar-
tale 2022 roku, liczony rok do roku, 
wyniósł 2 proc., natomiast w stosunku 
do III kwartału PKB po oczyszczeniu 
z czynników sezonowych realnie spadł 
o 2,4 proc. Specjaliści spodziewają się 
w całym 2023 roku wzrostu PKB w oko-
licach 1 proc. i wskazują, że to wynik 
między innymi podnoszenia stóp pro-
centowych oraz osłabienia gospodarcze-
go w strefie euro.

OBECNIE NAJNIŻSZA EMERYTURA WYNOSI  
1588,44 ZŁOTYCH BRUTTO. W tej samej wyso-
kości są najniższe renty z tytułu całkowi-
tej niezdolności do pracy, renty rodzinne 
i socjalne. Najniższa renta z tytułu czę-
ściowej niezdolności do pracy wynosi 
1191,33 złotych brutto. Świadczenia te 
wzrosły od 1 marca o 14,8 proc. W tym 
roku waloryzacja jest kwotowo-procen-
towa z zastosowaniem gwarantowanej 
kwoty podwyżki w wysokości 250 zło-
tych brutto. Łączny koszt tegorocznej 
waloryzacji to 44,15 mld złotych.
ZAKOŃCZYŁA SIĘ NAJWIĘKSZA NA ŚWIECIE PRÓBA 
CZTERODNIOWEGO TYGODNIA PRACY. Od czerw-
ca ubiegłego roku przez sześć miesięcy 
około 2900 pracowników w 61 firmach 
w Wielkiej Brytanii przepracowało 
80 proc. swojego zwykłego czasu pracy – 
za tę samą płacę – w zamian za obietnicę 
wykonania tej samej liczby obowiązków. 
Z końcowej ankiety wynika, że czas spę-
dzony przez mężczyzn na opiece nad 
dziećmi wzrósł o 27 proc., natomiast 
kobiet o 13 proc. 60 proc. pracowników 
stwierdziło, że lepiej potrafi łączyć swoją 
pracę z obowiązkami opiekuńczymi.
KATOWICE AIRPORT NALEŻY DO NAJWIĘKSZYCH 
LOTNISK REGIONALNYCH W POLSCE. W grudniu 
ma zostać zakończona inwestycja kole-
jowa zapewniającą połączenie ze stacją 
kolejową Pyrzowice Lotnisko. Dzięki 
tej inwestycji możliwy będzie dojazd 
z Zawiercia do lotniska w 23 minuty, 
z Tarnowskich Gór w niecałe 20 minut, 
a z Katowic i z Częstochowy przejazd 
ma zajmować około godziny.
 •

Znany koncern postanowił zmienić ety-
kiety na puszkach i butelkach. Wciąż na-
wiązują one do tradycji, jednak ich pre-
zentacja jest teraz bardziej dynamiczna. 
Jak oświadczyła Grupa Żywiec, grafika 
z tańczącą parą symbolizuje witalność 
i radość ze wspólnego cieszenia się ży-
ciem. W nadchodzących miesiącach po-
jawią się kolejne innowacje w produk-
tach firmy. 

Żywiec, jedna z najpopularniejszych 
marek na polskim rynku, został odświe-
żony. Etykiety na butelkach i puszkach 
piwa są teraz bardziej wyraziste i zgodne 
z nowoczesnymi trendami w projekto-
waniu graficznym. Jak czytamy w komu-
nikacie grupy: „Tańczące postaci zyskały 
dynamikę, przywrócono im również tra-
dycyjne atrybuty krakowskiego stroju. 
Wzmocniona para symbolizuje wartości 
marki Żywiec: witalność oraz radość 
ze wspólnego cieszenia się życiem”.

Nowa szata graficzna piw to nieje-
dyna zmiana w ofercie Grupy Żywiec. 
Zgodnie z zasadami zrównoważonego 
rozwoju, w trosce o środo-
wisko i potrzeby konsumen-
tów, postanowiła wdrożyć 
ekologiczne rozwiązania. Te-
raz wszystkie odmiany piwa 
Żywiec Jasne Lekkie będą 
dostępne w butelkach zwrot-
nych, a zamiast plastikowych 
etykiet pojawią się papierowe.

WALCZĄ O LEŻAJSK

Nie wszystkie decyzje Grupy 
Żywiec są jednak przyjmowane 
pozytywnie. Od początku roku trwa 
saga o Browarze Leżajsk. Koncern posta-
nowił zakończyć w nim produkcję piwa 
i skoncentrować swoje moce na czterech 
innych browarach: w Elblągu, Żywcu, 
Warce i Namysłowie. Przeciwko tej decy-
zji protestowały związki zawodowe i pra-
cownicy zakładu, wójt gminy napisał, 
że jest ona zainteresowana przejęciem 
Browaru Leżajsk i jego dalszym funkcjo-
nowaniem. Również burmistrz miasta 
kategorycznie stwierdził, że ta decyzja 
nie ma podstaw, i wyraził solidarność 
z pracownikami i związkami. Ostatnio 
dołączyły do nich władze województwa 
podkarpackiego. Radni ze wszystkich klu-
bów byli zgodni, że browar w Leżajsku 
powinien nadal funkcjonować i koniecz-
ne są rozmowy z Grupą Żywiec, żeby ura-
tować w nim produkcję piwa. Przyjęli 
stanowisko, w którym apelują do wła-
ścicieli koncernu o rozważenie innych 

rozwiązań, dzięki którym 
pracy nie straciłoby pół ty-
siąca osób (likwidacja ponad  
100 miejsc pracy i co za tym 
idzie brak zatrudnienia dla 
około 400 osób w firmach 
kooperujących). Jedną 
z alternatywnych koncep-
cji może być zmiana profilu 

browaru na produkcję lokal-
nych wyrobów. 

GATES PIWOWAREM?
Jeden z najbogatszych i najbardziej 

wpływowych ludzi na świecie, założy-
ciel informatycznego giganta Microsoft, 
Bill Gates, wkracza na nowy rynek. Za  
883 mln euro kupił 3,76 proc. udziałów 
w Heineken Holding NV, które kontroluje 
między innymi Grupę Żywiec. Internauci 
wytknęli mu wypowiedzi z 2018 roku, gdy 
żartował, że nie jest wielkim piwoszem 
oraz że sięga po lekkie piwo na przykład 
podczas oglądania meczu baseballowe-
go, „aby poczuć atmosferę wszystkich in-
nych pijących piwo”. Pojawiły się zarzuty, 
że słowa te świadczą o oderwaniu się mi-
liardera od rzeczywistości i wywyższaniu 
się ponad pijące piwo masy. 

Heineken NV, drugi największy piw-
ny koncern na świecie, w 2022 roku 
odnotował wyższy niż przewidywany 
zysk, który wzrósł o 24 proc. i wyniósł 
4,50 mld euro. Przychody korporacji 
za cały rok 2022 wyniosły 34,68 mld euro  
(w 2021 roku – 26,58 mld euro). Sprzedaż 
piwa wzrosła o 6,9 proc. przez cały rok 
i była wyższa niż w 2019 roku (przed pan-
demią) o 2,7 proc. Za wzrost odpowiada 
gwałtowne ożywienie w regionie Azji 
i Pacyfiku w drugiej połowie roku oraz 
dalszy wzrost w obu Amerykach i Afry-
ce, na Bliskim Wschodzie i w Europie 
Wschodniej. MAREK KOWALIK
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Najważniejsze trofeum Zawodów Nar-
ciarskich Branży Górniczej w Slalomie Gi-
gancie, które rozegrano 4 marca w stacji 
narciarskiej Cieńków w Wiśle, wywalczyła 
reprezentacja PGG SA z KWK ROW I. Tym 
samym obroniła tytuł sprzed roku. Tuż 
za nimi uplasowali się górnicy kopalni 

Budryk należącej do Jastrzębskiej Spół-
ki Węglowej. Trzecie miejsce na podium 
odebrała drużyna KWK Knurów Szczygło-
wice (JSW SA).

Najszybszego narciarza wśród gór-
ników ma kopalnia Budryk Jastrzębskiej 

Spółki Węglowej. Tomasz Pająk wystę-
pujący w kategorii wiekowej mężczyzn 
do 30 lat jako jedyny na cieńkowskim 
stoku nie przekroczył progu 25 sekund, 
kończąc slalom z czasem 24,83 s.

Najszybszą z kobiet okazała się re-
prezentantka Tauron Nowe Technologie 

Monika Mieszczak (31,01 s). Nadwiślań-
ska Agencja Turystyczna, która zorga-
nizowała sobotnie zawody, dla obojga 
zwycięzców ufundowała vouchery na ty-
godniowy pobyt dla dwóch osób w jed-
nym z 17 ośrodków wypoczynkowych 
NAT w Polsce. •

Pod honorowym patronatem Ministra Aktywów Państwowych

Slalom gigant branży górniczej
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